
 

  لیزر، بوتاکس و تزریق ژل 
در آرایشگاه ها و باشگاه ها

آرمان ملی: شاید شما هم زیاد شنیده باشید یا برای 
خودتان هم پیش آمده باشد که برخی کارهای مربوط به 
زیبایی ظاهرتان را که در اصل در حیطه فعالیت های پزشکی 
قرار می گیرند را به دست مشاطه گران سپرده باشید. کارهایی 
مثل انواع پروتزهای ریز و درشت، تزریق ژل، بوتاکس، لیزر 
که نمونه هایی از به هم ریختگی صورت در اثر متخصص نبوده 
کسی که این کار را انجام داده، دیده شده. منتها این کاریست 
که آرایشگرها انجام می دهند و متقاضی خود را هم دارند. 
حالا اما مدیرکل امور کمیسیون های سازمان پزشکی قانونی 
کشور گفته آرایشگرها به هیچ وجه اجازه ارائه خدمات پزشکی 
درحوزه زیبایی را ندارند و چنانچه به فردی آسیبی وارد کنند 
علاوه بر لزوم جبران خسارت، مرتکب جرم نیز شده اند. بابک 
سلحشور اظهار تاسف کرده که »طی سال های اخیر شاهد 
افزایش ارائه خدمات پزشکی به ویژه در حوزه زیبایی توسط 
افراد غیر متخصص و فاقد صلاحیت هستیم که همین امر 
میزان آسیب و در پی آن شکایات مطرح شده درکمیسیون ها 
را افزایش داده است.« او به آمار موجود، بر اساس پرونده های 
ارجاعی به کمیسیون های پزشکی قانونی در کل کشور، رجوع 
کرده و توضیح داده که »موضوع جراحی پلاستیک و ترمیمی 
با یکهزار و ۲۵ شکایت پس از دندانپزشکی، جراحی عمومی و 
جراحی زنان و زایمان، در رتبه چهارم میزان قصور وشکایات 
در هشت ماهه سالجاری قرار گرفته است.« سلحشور با اشاره 
به اینکه از این میزان شکایت ۴۵۹ مورد منجر به محکومیت 
و ۵۶۷ مورد نیز به تبرئه انجامیده است، ادامه داده که: اگرچه 
حجم خدمات مختلف بهداشتی و درمانی که روزانه در کشور 
ارائه می شود بسیار بالاست و مجموع شکایات در این بخش 
در مقایسه با کل خدمات ارائه شده از نظر آماری قابل توجه 
نیست اما باید توجه داشت که هر شکایت در این بخش به 
معنای درگیر شدن یک بیمار با عوارض و مشکلات ناشی از 
مداخلات درمانی است و طبعاً یک یک این موارد حائز اهمیت 
و نیازمند توجه جدی هستند. او گفته: گاهی آرایشگران در 
حیطه وظایف خود و هر آنچه مربوط به حرفه و حوزه کاری 
خودشان است، آسیبی را به فردی وارد می کنند که منجر 
به شکایت و ارجاع پرونده به واحد معاینات پزشکی قانونی 
می شود، اینگونه پرونده ها در همان واحد معاینات بررسی 
و دیه وارش آن تعیین می شود و ارتباطی به موضوع قصور 
پزشکی ندارد. اما گاهی شاهد آن هستیم که آرایشگران 
پا را فراتر گذاشته و به ارائه خدماتی روی می آورند که در 
حیطه وظایف خودشان نیست؛ سلحشور با بیان این جمله،  
و اصطلاحا دخالت در امور پزشکی محسوب می شود. مانند 
تزریق ژل، بوتاکس، لیزر و... که باید توسط پزشک ارائه 
شود و ارائه آن در آرایشگاه ها مجاز نیست. مدیرکل امور 
کمیسیون های سازمان پزشکی قانونی کشور، ادامه داده: در 
صورتی که آرایشگر در حین ارائه خدمات پزشکی در حوزه 
زیبایی به فردی آسیب وارد کند مجرم محسوب می شود و 
جرم او دخالت در امور پزشکی، است ضمن آنکه باید خسارت 
آسیب وارده که شامل دیه و ارش می شود را نیز جبران کند. 
سلحشور، خواستار تعیین حدود صلاحیت حرفه ای پزشکان 
از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی شده 
وافزوده: در صورتی که وزارت بهداشت به صورت شفاف و 
دقیق صلاحیت حرفه ای پزشکان در رشته های مختلف به 
ویژه رشته هایی که به نوعی خدمات موازی دارند را تعیین 
و اعلام کند ضمن آنکه میزان ارائه خدمات توسط افراد غیر 
متخصص کاهش می یابد، بررسی شکایت و قضاوت در این 

مورد نیز دقیق تر انجام می شود. 

 تاخیر اتوبوس
خط  اتوبوس میدان صنعت- هفت تیر در ایستگاه اول 
خود صبح ها نزدیک به نیم ساعت مردم را معطل می کنند 
تا اتوبوس حرکت کند. از مسئولان شرکت واحد و مسئول 
خط این محدوده تقاضا داریم که واقعا مشکلات این خط 

را مرتفع سازد.
یک شهروند از تهران 

گرانی
هزینه هاي سنگین زندگي واقعا براي خانواده هاي کم درآمد 
جامعه به بحران تبدیل شده است و مسئولان هم همیشه 
صحبت از این است که تورم پایین آمده است ولی کارگران و 
قشر آسیب پذیر جامعه که چیزی ندیده اند. رسیدگي به وضع 
گراني و ساماندهي جامعه امری مهم است که باید در دولت 

آقای رئیسی انجام گیرد.
اکبری از تهران

رستوران ها
 مسئولان وزارت بهداشت باید به منظور اطمینان مردم از 
غذاي رستوران هاي بین راهي، ماموران خود را براي بررسي 
غذاهاي این رستوران ها اعزام کنند. بازدید رستوران ها توسط 
عوامل بومي به دلیل برخي مسائل حاشیه اي، رضایت بخش 
نیست. امسال مسافرت ها به دلیل کم شدن کرونا زیاد 
می شود و به دلیل سلامتی مردم این بازرسی ها واقعا واجب 

و لازم است.
اسدی از مازندران

موتورسواران
مدتي بود که نیروي انتظامي توجه زیادي به موتورسواران 
داشت و اگر بدون کلاه اقدام به تردد مي کردند جریمه 
مي شدند اما در حال حاضر موتورسواران با سرعت زیاد و 
بدون گذاشتن کلاه در سطح شهر مانور می دهند. انتظار 
مي رود نیروي انتظامي از حرکت موتورسواران متخلف 

جلوگیري کند.
شاهمرادی از اسلامشهر

  آرمان ملی: ممکن است شما هم این 
ویدئوی کوتاه را دیده باشید؛ یک زن در مراسم 
انتخابات هیات رئیسه سازمان مهندسی تهران 
در اعتراض به نحوه کاندیداتوری اعضا، روسری 
خود را روی سن پرتاب کرد و با اعتراض از 
صحنه خارج شد. این اتفاق، روز چهارشنبه 
۲۶ بهمن ۱۴۰۱ در محل برگزاری مجمع 
عمومی عادی سالانه نوبت دوم رخ داد که البته 
حاشیه های دیگری به همراه داشت. بعد از آن 
بحث تشکیل پرونده برای این زن مطرح شد. 
تسنیم با این آغاز که »در پی انتشار فیلمی در 
فضای مجازی مبنی بر کشف حجاب از سوی 
کاندیدای رد صلاحیت شده در انتخابات مجمع 
عمومی سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان تهران، برای فرد مورد اشاره پرونده 
قضائی تشکیل و تحقیقات در مورد اتفاق مورد 
اشاره آغاز شده«، نوشت: »در توضیحات فیلم 
مورد اشاره، به دروغ ادعا شده بود این فرد به 
دلیل بدحجابی رد صلاحیت شده و در ادامه با 
کشف حجاب و هتک حرمت به آن، سالن را 
ترک کرده است.« روز گذشته، یکی از اعضای 
هیات مدیره سازمان نظام مهندسی تهران در 
واکنش به پرت کردن روسری یکی از اعضای 
سازمان با بردن نام این شخص، گفته: »بحثی 
درباره رد صلاحیت نبوده و خانم کاظم پور 

هیجانی شده است.« 
سازمان می تواند پرونده را به شورای 

انتظامی ارسال کند
هیات مدیره  مقدم، عضو  مومنی  بهمن 
سازمان نظام مهندسی تهران در گفت وگو با 
رویداد۲۴ درباره این ماجرا گفته »در مجمعی 

که در چهارشنبه گذشته برگزار شد، به 
هیچ وجه بحث تاًیید صلاحیت مطرح نبود. 
در واقع در جلسه فوق قرار بود، هیات رئیسه 
سنی و اصلی مجمع انتخاب شوند که بر اساس 
دستور سازمان برگزار شد.« او توضیح داده که 

»خانم کاظم پور یکی از کاندیداهایی بودند 
که برای حضور در هیات رئیسه اصلی در آن 
جلسه حضور داشتند. ظاهراً قبل از آمدن روی 
سن، همکاران درباره نوع پوشش تذکر داده 
بودند که او هم پذیرفته بود و با حجاب کامل 

روی سن رفت. در واقع ایشان دچار هیجان 
شد و بدون اینکه مساًله ای درباره رد یا تاًیید 
صلاحیتش باشد، شالش را روی سن پرت 
کرد و پایین آمد.« مومنی، ادامه داده: »خانم 
کاظم پور از افراد باسابقه سازمان هستند و 
به همین دلیل تصمیم به تلاش برای حضور 
در هیات رئیسه گرفتند. بازهم تکرار می کنم 
تا پیش از اینکه ایشان روی سن بیایند، هیچ 
بحثی درباره رد صلاحیت ایشان مطرح نشده 
بود.«عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی 
تهران ادامه داده »اینکه سازمان نظام مهندسی 
چه واکنشی به این اتفاق نشان بدهد، هنوز 
مشخص نشده است. اما سازمان در صورت 
صلاحدید، می تواند پرونده را از نظر صنفی 
و حرفه ای به شورای انتظامی ارسال کند که 

تا این لحظه هیچ موضعی اتخاذ نشده است.«
کوتاه، گذرا و سطحی

شخصی که با انجام یک عمل در چند ثانیه 
ویدئوهایی از او بر سن جلسه سازمان نظام 
مهندسی تهران، خیلی زود وایرال و موضوع 
بحث رسانه های معاند خارج از کشور شد، 
در جلسه مذکور گفته بود »به دلیل نداشتن 
روسری اجازه کاندیداتوری در هیات رئیسه 
مجمع به او داده نشده بنابراین به مجمعی 
که به خاطر سر نکردن روسری اجازه کاندیدا 
شدن نمی دهد، رسمیت نمی دهم.« این در 
حالی است که با توجه به گفته های اعضای 
سازمان نظام مهندسی، اصلا قرار نبوده تایید 
صلاحیتی صورت بگیرد. خانم زینب کاظم پور 
تا این زمان، چیزی راجع به تایید صلاحیت و 

انتخابات نگفته است.

  حل معضل ۴۰ ساله پسماند »سراوان« 
و نابودی کوه ۱۱۰ متری زباله در دل 
جنگل های این منطقه نیازمند اقدامات 
که  موضوعی  است؛  تخصصی  و  علمی 
ارشد  مسئولان  دستور  داشتن  به رغم 
ملی همچنان اندر خم وعده هاست. همه 
گیلان را به طبیعت سرسبز، آب و هوای 
خوش و دل انگیز و جنگل های هیرکانی و 
چشم نواز می شناسند؛ طبیعتی که توأم با 
مهمان نوازی گیلانی ها برای گردشگران و 
مسافرین یک خاطره خوش و به یادماندنی 
را رقم می زند. اما در سال های اخیر به علت 
کوتاهی در بخش پسماند، زباله سراوان 
رشت به یک ابر چالش غم بار برای استان و 
حتی کشور تبدیل شده است.زباله سراوان 
 رشت که حاصل بی تدبیری، کوتاهی ها و

 سهل انگاری های مدیریتی به یک کوه ۹۰ 
الی ۱۱۰ متری درآمده و روزانه ۲۰ لیتر در 
ثانیه شیرابه روانه رودخانه و سفره های آب 
زیر زمینی می کند، امروز به یک دغدغه ملی 
درآمده و مسئولان کشوری حل این معضل 
را رفع مسئله پسماند کشور می دانند.حل 
معضل پسماند سراوان رشت با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم از حالت نمایشی به ادبیات 
جهادی و میدانی تبدیل شد تا جایی که در 
سفر استانی حجت الاسلام رئیسی به گیلان، 
به عنوان یکی از مهم ترین مصوبات سفر 
تبدیل شد و اعتبارات خوبی هم در این بخش 
اختصاص یافت و رئیس جمهور در این سفر 
به استاندار مأموریت داد تا با به کارگیری از 
تمام ظرفیت های ملی و استانی نسبت به حل 

معضل چهل ساله سراوان اقدام کند.

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1498

   سه شنبه 
1401 .12 .02

30رجب   1444/ 21فوریه     2023 
a r m a n m e l i . i r

         88760176                

گــــزارش

 مدیریت سفرهای نوروزی و 
کنترل ترافیک جاده ای 

احمد وحیدی، وزیر کشور در حاشیه 
برگزاری نشست استانداران، گفت: در 
نشست با استانداران که با حضور وزیر راه 
و شهرسازی انجام شد موضوع تصادفات و 
حوادث جاده ای مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. متأسفانه به دلایل مختلف آمار تلفات 
جاده ای که داریم خوشایند و مورد قبول 
نیست و باید کاهش پیدا کند. بی تردید 
برای داشتن سفرهایی خوب این موضوع 
در کمیسیون ایمنی وزارت راه مورد بررسی 
قرار می گیرد و به تبع آن امروز)دیروز( 
برگزار  استانداران  با  مشترکی  جلسه 
شد تا علاوه بر مرور آمارها و توجه به آنها 
پیشنهادهای لازم ارائه شود و اقداماتی که در 
حوزه پلیس راهور و همچنین ایجاد آمادگی 
در نیروهای هلال احمر و اورژانس نیاز است 
فراهم شود. تذکرات اساسی و توجهات لازم 
در این حوزه داده شد. وزیر کشور همچنین 
در نشست استانداران سراسر کشور با تاکید 
بر ضرورت حضور فعال و میدانی استانداران 
در مدیریت سفرهای نوروزی و کنترل 
ترافیک جاده ای، گفت: استانداران درصد 
قابل توجهی را برای کاهش تصادفات و مرگ 
و میر جاده ای هدف گذاری کنند. وحیدی 
خاطرنشان کرد: تحقق این امر مهم و خطیر 
با همبستگی و هماهنگی دستگاه ها و مردم 
عزیز کشور قابل تحقق است. او در ادامه 
گفت:  مانند نوروز امسال، استانداران در 
ورودی ها و خروجی های شهر به مسافت ۳۰ 
کیلومتر امکان استراحتگاه برای رانندگان 
عزیز کشور فراهم سازند که این امر به تجربه، 
اثر موثری بر کاهش تصادفات و تلفات ناشی 

از آن دارد. 

 اگر معتاد متجاهر دیدید 
با پلیس تماس بگیرید

احمدرضا رادان در حاشیه همایش روسا 
و فرماندهان پلیس مبارزه با موادمخدر 
به رویکرد جدید فراجا در امر مبارزه با 
موادمخدر اشاره و تشریح کرد: باید نگاه 
جدیدی در حوزه مبارزه با موادمخدر 
وجود داشته باشد و بر همین اساس از 
همکاران خواستیم تا علاوه بر عملیات علیه 
عمده فروشان و تولیدکنندگان، حتما نسبت 
به ساماندهی معتادان متجاهر اهتمام لازم 
را داشته باشند. فرمانده فراجا ادامه داد: در 
همین راستا نیز از مردم می خواهم که اگر 
از چند روز آینده و از اوایل سال آتی مردم 
در خیابان ها معتاد متجاهر دیدند با پلیس 
تماس گرفته و موضوع را اطلاع دهند، ما 
انتقاد آنان را خواهیم پذیرفت، اما اگر مردم 
در خیابان ها معتاد متجاهر ندیدند از این 
جهت که آن ها را خوشحال کرده  و یکی  از 
دغدغه های آنان را رفع کرده ایم، خودمان 

نیز خوشحال خواهیم شد.  

 وضعیت نامناسب اعتیاد 
در کارگران 

مدیرکل امور اجتماعی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در افتتاحیه کارزار 
رسانه ای ملی پیشگیری از اعتیاد »والد 
آگاه، فرزند ایمن« با اشاره به اهمیت موضوع 
محیط کار اظهار کرد: این حوزه به چند 
دلیل می تواند در این طرح نقش ویژه ای 
ایفا کند؛ از جمله فراوانی این قشر است و 
شاهدیم که قریب به ۱۴میلیون کارگر در 
کشور بیمه شده تامین اجتماعی هستند و 
در بخش های صنعتی، خدماتی و تولیدی 
مشغول فعالیت هستند. از جهتی اگر ما در 
این کارزار به دنبال والدین هستیم بسیاری 
از این افرادی که در محیط های کار مشغول 
هستند والدینی هستند که ما با آنها روبه رو 
هستیم و به دنبال آگاه سازی آنها از خطرات 
اعتیاد هستیم. هادی بهداد با بیان اینکه 
در مرحله بعدی این قشر نقش ویژه ای در 
تولید و اقتصاد دارند، افزود: ما به عنوان یک 
رویکرد مهم در برنامه راهبردی و در سند 
پیشگیری از اعتیاد جامعه کار و تولید که 
در این کمیته به تصویب رسیده و منتظر 
ابلاغ آن از سوی ریاست جمهوری هستیم، 
رویکرد توجه به خانواده این عزیزان را 
در برنامه ها لحاظ کردیم چراکه وقتی در 
موضوع آسیب های اجتماعی در این قشر 
وضعیت نامناسبی به ویژه در حوزه اعتیاد 
حکمفرماست، انتظار داریم در خانواده های 
این قشر تبعات این موضوع را شاهد باشیم. 
پژوهش ها و بررسی های میدانی ما نیز نشان 
دهنده این موضوع است. چه در جاهایی که 
جمعیت های کارگری زندگی می کنند مانند 
مناطق ویژه اقتصادی مانند صنایع بزرگ 
نفتی و پتروشیمی...  و چه در اجتماعات 
حاشیه این صنایع شاهد هستیم که به 
تبع وجود برخی آسیب های اجتماعی این 
مشکلات وجود دارد و خانواده ها و فرزندان 
این مشکلات را لمس کرده و آن محله رنج 
می برد. وی با بیان اینکه موضوع سلامت 
روان و اعتیاد دو موضوعی است که در جامعه 
کار و تولید ما بر آن تأکید و تمرکز کرده ایم، 
افزود: اگر سند پیشگیری از اعتیاد جامعه 
کار و تولید را مطالعه کنید خواهید دید که 
این دو موضوع از موضوعات محوری و محل 

تمرکز برنامه های ماست. 

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در پی پرتاب روسری روی سن و اتفاقاتی که در جلسه انتخاب هیات رئیسه سازمان نظام مهندسی تهران رخ داد، هیات مدیره این سازمان گفته؛ 

خانم مهندس هیجانی شد
   پیشتر تسنیم خبر داده بود که برای فرد مورد اشاره پرونده قضائی تشکیل و تحقیقات در مورد اتفاق مورد اشاره آغاز شده است

توقف چالش ۴۰ ساله در ایستگاه وعده ها؛ 

کوه ۱۱۰ متری زباله در دل جنگل های شمال 

  آرمان ملی: مسمومیت دانش آموزان مدارس در قم این 
روزها به سوژه های داغ اجتماعی ادامه داری بدل شده که 
متأسفانه هنوز راه به جایی نبرده است. به این معنا که هنوز 
دلیلی برای آن بیان نشده و همین بر نگرانی خانواده های 
دانش آموزان افزوده است. این مسمومیت ها که از اوایل آذر ماه 
سالجاری شروع شد به ده ها مورد در مدارس متفاوت رسید و 
آخرینش هم مربوط می شود به آخر بهمن که دانشگاه علوم 
پزشکی قم اعلام کرد: ۱۱ دانش آموز یکی از مدارس دخترانه 
قم در پی حالت تهوع، به بیمارستان منتقل شدند. مسئولین 
مربوطه در وزارتخانه های آموزش و پرورش و بهداشت در هفته 
گذشته نسبت به این موضوع واکنش هایی نشان دادند؛ وزیر 
بهداشت به قم رفت و یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش هم 
با استناد به مشاهدات بهرام عین اللهی تاکید بیشتر خود را بر 
شایعه بودن بیشتر حواشی پیرامون این مساله عنوان کرد. 
مسئولین پیش تر هم بحث فوبیا را مطرح کرده و گفته بودند 
که دانش آموزانی که بیماری زمینه ای دارند به سرفه می افتند 
و سایر دانش آموزان هم تحت تاثیر آن ها سرفه می کنند. اما 
دانش آموزانی که مسموم شده بودند از انتشار بوهایی شبیه 
نارنگی یا برخی بوهایی نظیر گندیدگی پیش از اینکه حالشان 
بد شود، صحبت کرده بودند. وزرا وجود علائم پایدار بعد از 
مسمومیت را رد کرده بودند اما برخی خانواده ها به رسانه ها 
گفته بودند که فرزندانشان از علائمی مثل دل دردهای 
ادامه دار اذیت می شوند. پیش تر علائمی نظیر فلج یا اشکال 
در بینایی مطرح شده بود. به هر جهت، موضوع آن قدر مهم 
بوده که روز گذشته دادستان کل کشور به دادستان عمومی 
و انقلاب قم، نامه ای نوشته تا با اهتمام بیشتر و سرعت و دقت 
موضوع را تحت پیگرد قانونی قرار دهند. محمدجعفر منتظری، 
گفته مسمومیت دانش آموزان در برخی مدارس قم نشان از 
احتمال اقدامات مجرمانه عمدی دارد! آقای منتظری، خطاب 
به دادستان قم نوشته: »حجت الاسلام جناب آقای غریب 
دادستان محترم عمومی و انقلاب قم؛ اخبار واصله از یک جریان 
نگران کننده نوعی مسمومیت در بعضی از مراکز آموزشی قم 

نشان از احتمال اقدامات مجرمانه عمدی دارد که قابل توجه 
و پیگیری دقیق است. اگرچه مسئولین محترم آموزشی و 
بهداشتی و اطلاعاتی در تعقیب قضیه هستند لکن ضروری 
است جنابعالی نیز از جایگاه مدعی العمومی با اهتمام بیشتر و 
سرعت و دقت موضوع را تحت پیگرد قانونی قرار داده و ضمن 
همکاری لازم با مسئولین ذیربط به ریشه یابی و کشف واقعه 
پرداخته تا هرچه زودتر نگرانی های شهروندان محترم و اولیای 
دانش آموزان عزیز برطرف و چنانچه کسانی در این امر قصور و 
یا تقصیر داشته و یا توطئه ای در کار بوده برخورد قاطع و قانونی 
انجام دهید و نتیجه را گزارش فرمایید.« در خصوص مجرمانه 
و عمدی بودن حادثه تکرارشونده مسمومیت دانش آموزان 
در قم، پیشتر هم مجتبی ذوالنوری نماینده قم، کسی بود که 
از این زاویه به موضوع پرداخته بود با این مضمون که »این 
احتمال وجود دارد که اتفاقات رخ داده اقدامی خرابکارانه در 
حد محدود باشد.« احمد امیرآبادی فراهانی دیگر نماینده 
قم هم شائبه امنیتی بودن ماجرا را پیش کشیده و گفته بود 
»این اتفاق مشکوک است« وخواستار اعزام هیات ویژه ای 

برای بررسی ماجرای مسمومیت سریالی دانش آموزان قمی 
شده بود. هرچند آقای امیرآبادی بعدتر گفت که »در قضیه 
مسمومیت دانش آموزان بزرگنمایی شده است.« همان طور 
که در گزارش هم اشاره شد، گفت که این موضوع ناشی از 

»فوبیا« می تواند باشد. 
  دلیل مسمومیت ها چیست؟

همان طور که گفته شدف هنوز عاملی برای مسموم شدن 
دانش آموزان قمی پیدا نشده است. گازی همراه با دود بعد از آن 
بوهای عجیب و بعدتر هم علائمی مثل سرگیجه و... اصلی ترین 
مظنون این حادثه، تا اکنون، استنشاق گاز است. هرچند 
آتش نشانی قم به رسانه ها گفته: مسمومیت شاید از گازی 
باشد که بررسی آن در وظایف ما نیست!علی زندیه، معاون فنی 
سازمان آتش نشانی استان قم، در مورد ماهیت احتمالی این 
گاز و نحوه تشخیص آن، اینطور توضیح داده: »دستگاه هایی 
برای تشخیص این گاز ها وجود دارد اما در اختیار سازمان 
آتش نشانی نیست. برای مثال زمان جنگ گاز های دیگری 
مانند گاز خردل یا اشک آور عامل مسمومیت بودند که به 
نوعی از حیطه کاری ما خارج است. در این مرحله مدیریت 
بحران و پدافند غیرعامل باید به موضوع ورود کند.« روزنامه 
»آرمان ملی« چندی پیش در گزارشی پیرامون این مساله با 
اشاره به بویی که دانش آموزان گفته بودند شبیه نارنگی است 
و پیش از مسموم شدن و بروز علائم بدحالی، آن را استنشاق 
کرده اند، نوشته بود که »بوي نارنگي ما را به زمان جنگ و 
حملات شیمیایي رژیم صدام مي برد و خاطرات رزمندگاني که 
با شنیدن بوي میوه هایي چون سیب متوجه حمله شیمیایي 
دشمن مي شدند.«  حالا تدبیر ۲۴ هم با طرح این پرسش که آیا 
مسمومیت قم ناشی از سلاح شیمیایی است، نوشته: »برخی 
انواع سلاح شیمیایی هم ممکن است عامل ایجاد علائمی 
شود که در دانش آموزان دیده شده است. با توجه به احتمال 
امنیتی و خرابکاری بودن عامل مسمومیت که روزهای نخست 
مقامات عالی رتبه استان مطرح کردند، این عامل را نباید 

نادیده گرفت.« 

دادستان کل کشور، راسا به قضیه مسمومیت دانش آموزان در مدارس قم، ورود کرد؛ 

رد اقدامات مجرمانه عمدی در مسمومیت ها
محمدجعفر منتظری، خطاب به دادستان عمومی و انقلاب قم گفته: 

چنانچه کسانی در این امر قصور و یا تقصیر داشته یا توطئه ای در کار بوده برخورد قاطع و قانونی انجام دهید


